

الأحكام القانونية النازمة لجريمة المتاجرة بالنفوذ: دراسة مقارنة

إعداد

عروبة إبراهيم عبد الرحمن النعانة

إشراف

الدكتور بلال نهاد أحمد أبو عيشة

الملخص

هدفت هذه الدراسة إلى توضيح جوانب السياسة التشريعية في معالجة جريمة المتاجرة بالنفوذ في تشريعات الدول المقارنة، وتوضيح منهج المشرع الأردني في معالجة هذه الجريمة، والتوصل إلى المصلحة محل الحماية التي يبتغيها المشرع الجزائي من تجريمها والوقوف على تمييزها، وإبراز البنيان القانوني لهذه الجريمة والأحكام الخاصة بها والعقوبات المفروضة على إتيانها، ولتحقيق أهداف الدراسة تم تقسيمها إلى أربعة فصول تناولنا في الفصل الثاني ماهية جريمة المتاجرة بالنفوذ، وفي الفصل الثالث عالجت البنيان القانوني لجريمة المتاجرة بالنفوذ، وفي الفصل الرابع والأخير تناولنا الأثر المترتب على قيام جريمة المتاجرة بالنفوذ، وتأسيساً على ما سبق توصلت الدراسة إلى العديد من النتائج كان أهمها أنه يلزم لقيام جريمة المتاجرة بالنفوذ قانوناً معاصرة القصد الجرمي لماديات الجريمة، وبخلاف ذلك، أي إذا لم يتوافر هذا القصد وقت ارتكاب الفعل المادي لا تتحقق الجريمة، وأخيراً، توصي الباحثة بتعديل المادة (182) من قانون العقوبات الأردني رقم (16) لسنة 1960 وتعديلاته وذلك بإزالة الجملة المتعلقة باستغلال النفوذ حتى ننفي الخلط بين جريمة استغلال النفوذ وجريمة إساءة استعمال السلطة.

الكلمات المفتاحية: جريمة المتاجرة بالنفوذ، الاستغلال الوظيفي.

Legal Provisions Governing the Crime of Trading in

Influence: A Comparative Study

Prepared By

Aroubah Ibrahim Al-Na'anah

Supervised by

Dr. Bilal Nihad Ahmed Abu Aisha

Abstract

This study aimed to clarify the aspects of legislative policy in dealing with the crime of trading in influence in the legislation of comparative countries, and to clarify the approach of the Jordanian legislator in dealing with this crime, and to reach the interest subject to protection that the penal legislator seeks from criminalizing it and identifying its distinction, and highlighting the legal structure of this crime and its provisions. And the penalties imposed for committing it, and to achieve the objectives of the study, it was divided into four chapters. In the second chapter, we dealt with the nature of the crime of trading in influence, and in the third chapter, we dealt with the legal structure of the crime of trading in influence, and in the fourth and final chapter, we discussed the impact resulting from the occurrence of the crime of trading in influence, and based on the above, we concluded The study led to many results, the most important of which was that for the crime of trading in influence to occur, it is necessary by law that the criminal intent be contemporary with the material nature of the crime. Otherwise, that is, if this intent is not present at the time of committing the material act, the crime will not be committed. Finally, the

researcher recommends amending Article (182) of the Jordanian Penal Code. No. (16) of 1960 and its amendments by removing the sentence related to abuse of influence in order to eliminate confusion between the crime of abuse of influence and the crime of abuse of power.

Keywords: crime of trading in influence, employment exploitation.